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Der går en rød tråd gennem Danske Æl-

dreråds arbejde. En tråd, der strækker 

sig 25 år tilbage til et møde på Askov 

Højskole, hvor de dengang 90 eksiste-

rende ældreråd besluttede at etablere 

en landsorganisation, der kunne samle 

ældreråd på tværs af landet og være 

deres talerør på den landspolitiske sce-

ne. 

I 2024 er det præcis 25 år siden, at mø-

det fandt sted. Dengang som nu står 

Danske Ældreråd på skuldrene af landets 

ældre- og seniorråd. Det er med ud-

gangspunkt i jeres erfaringer, at vi udvik-

ler Danske Ældreråds holdninger og an-

befalinger. Og det er på baggrund af je-

res erfaringer, at vi sammensætter vores 

brede vifte af uddannelsestilbud. 

Gennem årene har vi løbende udviklet 

vores ældrepolitik og vores uddannelses-

tilbud. I 2023 har vi som noget nyt 

afholdt workshops i pressehåndtering. Vi 

er halvvejs inde i et uddannelsesforløb 

for de rådsmedlemmer, der sidder i pati-

entinddragelsesudvalgene. Samtidig har 

vi afholdt temadage, to store konferen-

cer og dialogmøder. I alt har vi i løbet af 

beretningsåret afholdt hele 30 arrange-

menter for ældre- og seniorråd. 

Fokus på ældrelov 

På den ældrepolitiske front har vi haft 

stort fokus på ældreloven, som mens 

dette skrives er ved at blive forhandlet 

på plads.  

Vi deltager aktivt i regeringens dialogfo-

rum, der i samarbejde med ældremini-

steren skal bidrage til at understøtte ar-

bejdet med at implementere en ny æld-

relov. Vi støtter op om regeringens øn-

ske om en helhedspleje med større selv-

bestemmelse for den enkelte ældre. 

Men vi har også ved flere lejligheder ef-

terlyst, at der bliver fundet en løsning 

på, at sygepleje ikke er en del af regerin-

gens udspil, hvilket gør det vanskeligt at 

tale om helhedspleje.  

Og så har vi talt for, at der kommer mere 

fokus på forebyggelse i ældrereformen. I 

regeringens udspil står der ikke meget 

om området, og det der står trækker i 

den forkerte retning.  

Regeringen vil fjerne den kommunale 

forpligtelse til at tilbyde forebyggende 

hjemmebesøg til ældre. Men der står 

ikke noget om, hvad man vil sætte i ste-

det – og om det skal være helt op til 

kommunerne at beslutte, om der over-

hovedet skal investeres i forebyggelse til 

ældre i fremtiden. 

Det bekymrer os, for erfaringen viser, at 

noget af det første kommuner sparer på, 

er forebyggelse. Derfor anbefaler Dan-

ske Ældreråd, at der i ældreloven skal 

indskrives en forpligtelse for kommuner-

ne til at tilbyde forebyggelse til ældre, 

før plejebehovet opstår. 

Fokus på velfærdsteknologi 

Et andet område, som Danske Ældreråd 

er optaget af, er velfærdsteknologi.  

Vi mener, at der er et enormt potentiale 

både i forhold til at skabe serviceforbed-

ringer og i forhold til at frigøre ressour-

cer. Men for at høste dette potentiale 

kræver det, at langt flere teknologier 

bliver udbredt i stor skala, og at udviklin-

gen sker med afsæt i borgernes ønsker 

og behov.  
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 Det sidste er desværre ikke altid en selv-

følge. Det ser man i forbindelse med 

brugen af robotstøvsugere i hjemmeple-

jen, som i løbet af året har skabt stor 

debat. 

Danske Ældreråds holdning er klar. Vi 

mener, at diskussionen om robotstøvsu-

gere i ældreplejen ikke handler om at 

være for eller imod et stykke teknologi. 

Den handler om, hvilken grundlæggende 

tilgang kommunerne skal have, når de vil 

have borgerne til at anvende arbejds-

kraftbesparende teknologier. Skal bor-

gerne have mulighed for at sige nej tak, 

eller skal de tvinges. Vi mener, at det 

skal være frivilligt.  

En tid med store forandringer 

Vi kigger i det hele taget ind i en tid, 

hvor der kommer til at ske store foran-

dringer på ældreområdet, og derfor også 

en tid, hvor der mere end nogensinde er 

brug for ældre- og seniorrådenes input.  

Når ældrereformen er forhandlet på 

plads, venter et kæmpe arbejde i kom-

munerne med at få reformen implemen-

teret. Som rådgiver for kommunerne og 

som borgernes talerør står ældre- og 

seniorrådene i en stærk position til at få 

indflydelse på, at reformen bliver imple-

menteret på en hensigtsmæssig måde, 

der tager højde for ældres behov og øn-

sker. 

Danske Ældreråd vil i det kommende 

beretningsår have som et af sine fokus-

områder at understøtte ældre- og seni-

orrådene i dette arbejde. Det vil ske ved 

at udbyde arrangementer, der går tæt 

på elementerne i reformen. Og det vil 

ske ved at have klare ældrepolitiske 

holdninger til ældreformen og dens im-

plementering.  

Vi vil også være meget optaget af Sund-

hedsstrukturkommissionens arbejde, 

der forventes at være afsluttet i maj eller 

begyndelsen af juni, og som vil få stor 

indflydelse på fremtidens ældreliv. 

Danske Ældreråds bestyrelse  

5. april 2024 
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Om bestyrelsen 

Inger Møller Nielsen blev valgt som formand på repræsentantskabsmødet 2021, og genvalgt i 

2023. Næstformænd Flemming Tejmers blev valgt på repræsentantskabsmødet 2023.  

På forårets temadage 2024 var der valg i alle lige valgkredse. De nyvalgte bestyrelsesmedlem-

mer indtræder ved første bestyrelsesmøde efter repræsentantskabsmødet. En oversigt over 

alle medlemmer af bestyrelsen findes på Danske Ældreråds hjemmeside. 

Bestyrelsen har i beretningsåret afholdt seks bestyrelsesmøder samt et to-dages bestyrelses-

seminar.  

https://danske-aeldreraad.dk/om-danske-aeldrerad/mod-bestyrelsesmedlemmerne/
https://danske-aeldreraad.dk/om-danske-aeldrerad/mod-bestyrelsesmedlemmerne/
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Det blev et år, hvor regeringen kom med 

et udspil til ældrereform, et år, hvor de-

batten om robotstøvsugere og velfærds-

teknologi accelererede og et år, hvor 

fremtidens sundhedsvæsen blev diskute-

ret.  

Den 30. januar offentliggjorde regeringen 

sit længe ventede udspil til ældrereform. 

En reform, der har fyldt meget i Danske 

Ældreråds politiske arbejde. Ikke bare i 

dette beretningsår, men også i tidligere 

år. For reformen har været flere år under-

vejs, og der er fortsat mange ubesvarede 

spørgsmål. 

Mens dette skrives har regeringen ind-

kaldt Folketingets partier til forhandlin-

ger, men der endnu ikke fremlagt et ud-

kast til ældrelov.  

Et af de ubesvarede spørgsmål, som Dan-

ske Ældreråd - i lighed med andre organi-

sationer - har sat fokus på, er spørgsmålet 

om sygepleje, som ikke er en del af ud-

spillet. Det finder Danske Ældreråd pro-

blematisk, da det er svært at tale om reel 

helhedspleje, når sygeplejen ikke er med. 

Læs for eksempel: ”Der er ét stort pro-

blem i regeringens udspil om helhedsple-

je”, Sundhedsmonitor, 26/11 

 

Et andet spørgsmål, som Danske Ældreråd 

arbejder på at få et svar på, er, hvad der 

skal ske på forebyggelsesområdet.  

I udspillet ofres der ikke mange linjer på 

forebyggelse, og det man kan læse, træk-

ker i den forkerte retning. Regeringen 

ønsker således at fjerne en række regler 

for de forebyggende hjemmebesøg, hvil-

ket vil betyde, at man fjerner en af kom-

munernes få forpligtelser på forebyggel-

sesområdet.   

Det mener Danske Ældreråd er den for-

kerte vej at gå. Vi skal have mere forebyg-

gelse. Vi skal ikke have mindre. Derfor 

skal der fortsat være en kommunal for-

pligtelse til forebyggelse på ældreområ-

det. 

Læs for eksempel: ”Ældreudspillet har to 

store mangler, der bør tages hånd om i de 

igangværende forhandlinger”, Seniormo-

nitor, 12/3  

Vi kan også konstatere, at der i udspillet 

er meget fokus på, at kommunerne skal 

have mulighed for at etablere lokalpleje-

plejehjem, der er en ny konstruktion for 

kommunale plejehjem, hvor plejehjem-

met har en bestyrelse, der har det fulde 

økonomiske og faglige ansvar, og som har 

mulighed for at hyre og fyre. 

Danske Ældreråd har påpeget, at der me-

get vel vil være rekrutteringsudfordringer 

til disse professionelle bestyrelser, lige-

som lokalplejehjem ikke vil kunne løse 

problemet med massiv mangel på pleje-

boliger. Her er der brug for andre indsat-

ser. 

Årets ældrepolitiske arbejde  

Danske Ældreråd har 

som formål: 

 at varetage ældrerå-

denes interesser over 

for Regering, Folke-

ting, KL, Danske Regio-

ner samt offentlige, 

halvoffentlige og pri-

vate organisationer. 

 at styrke og videreud-

vikle ældrerådene i 

deres lokale virke.  

 at arbejde for en æl-

drepolitik, der bidra-

ger til, at alle ældre 

kan få et godt liv 

Danske Ældreråd, Danske Erhverv, Fagbevægelsens Hovedorganisation 

(FH), FOA, KL, Røde Kors og Ældre Sagen indgår i dialogforum, der i 

samarbejde med ældreministeren skal bidrage til at understøtte arbej-

det med at implementere en ny ældrelov.  

https://sundhedsmonitor.dk/nyheder/art9728250/Der-er-%C3%A9t-stort-problem-i-regeringens-udspil-om-helhedspleje
https://sundhedsmonitor.dk/nyheder/art9728250/Der-er-%C3%A9t-stort-problem-i-regeringens-udspil-om-helhedspleje
https://sundhedsmonitor.dk/nyheder/art9728250/Der-er-%C3%A9t-stort-problem-i-regeringens-udspil-om-helhedspleje
https://seniormonitor.dk/debat/art9788283/%C3%86ldreudspillet-har-to-store-mangler-der-b%C3%B8r-tages-h%C3%A5nd-om-i-de-igangv%C3%A6rende-forhandlinger
https://seniormonitor.dk/debat/art9788283/%C3%86ldreudspillet-har-to-store-mangler-der-b%C3%B8r-tages-h%C3%A5nd-om-i-de-igangv%C3%A6rende-forhandlinger
https://seniormonitor.dk/debat/art9788283/%C3%86ldreudspillet-har-to-store-mangler-der-b%C3%B8r-tages-h%C3%A5nd-om-i-de-igangv%C3%A6rende-forhandlinger
https://seniormonitor.dk/debat/art9788283/%C3%86ldreudspillet-har-to-store-mangler-der-b%C3%B8r-tages-h%C3%A5nd-om-i-de-igangv%C3%A6rende-forhandlinger
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Disse og flere andre spørgsmål vil Dan-

ske Ældreråd fortsætte med at presse på 

for, at der bliver givet gode svar på.  

Når dette er sagt, er Danske Ældreråd 

generelt positiv over for regeringens ud-

spil.  

Vi deler ambitionen om en helhedspleje, 

hvor den ældre skal kunne bestemme 

mere selv. Og at det skal være en fast 

gruppe af medarbejdere, der kommer i 

den ældres hjem.  

Vi er også glade for at se, at mange ele-

menter i udspillet harmonerer med syns-

punkter, som Danske Ældreråd har frem-

ført. Og det er vel at mærke synspunk-

ter, som vi har udviklet på baggrund af 

input fra ældreråd i hele landet. 

Velfærdsteknologi og robotstøvsugere 

I løbet af beretningsåret har Danske Æld-

reråd også været engageret i debatten 

om velfærdsteknologi.  

Vores overordnede holdning er, at der et 

enormt potentiale i større udbredelse af 

velfærdsteknologi. Det gælder både i 

forhold til at skabe serviceforbedringer 

og i forhold til at frigøre ressourcer.   

Vi mener, at udbredelsen af velfærdstek-

nologi først og fremmest skal ske med 

henblik på at skabe større livskvalitet for 

den enkelte ældre. De økonomiske ge-

vinster er selvfølgelig vigtige, men det 

bør altid være borgernes ønsker og be-

hov, der driver udbredelsen.  

Det lyder som en selvfølgelighed, men 

det er desværre en holdning, som man-

ge ældre borgere oplever, kommunerne 

ikke altid praktiserer.  

I stadig flere kommuner er beskeden til 

de borgere, der ikke længere er i stand 

til selv at støvsuge således, at de skal 

anskaffe sig en robotstøvsuger. Det ef-

terlader mange borgere frustrerede. 

Nogle borgere har måske ikke budget til 

at købe en robotstøvsuger, andre kan 

have svært ved at betjene den, og nogle 

oplever, at deres hjem bliver beskidt, 

fordi robotstøvsugeren måske ikke gør 

ligeså godt rent som den almindelige 

rengøring.  

Indflydelse gennem 

høringssvar 

Danske Ældreråd er 

høringspart, når der er 

nye lovgivningstiltag, 

bekendtgørelser og vej-

ledninger, som er rele-

vante for ældreområ-

det. 

I beretningsåret har 

Danske Ældreråd blandt 

andet afgivet hørings-

svar om magtanvendel-

se,  kvalitetsstandarder 

for de kommunale 

akutfunktioner og kvali-

tetsstandarder for fore-

byggelsestilbud til bor-

gere med kronisk syg-

dom.  

Danske Ældreråds hø-

ringssvar kan læses på 

hjemmesiden. 

Danske Ældreråd og en lang række af landets ældre- og seniorråd deltog den 30. januar 2024 i regeringens 

stormøde om ældrereform. Danske Ældreråds formand Inger Møller Nielsen ses her i samtale med udenrigs-

minister Lars Løkke Rasmussen (M), ældreminister Mette Kierkgaard (M), og Hanne Meyer, 87-årig ældre-

stemme og tidligere formand for Ældre Sagen i Esbjerg. 
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Danske Ældreråd har ved flere lejlighe-

der kritiseret, at kommunerne vil tvinge 

ældre borgere til at købe en robotstøv-

suger. Ikke fordi vi er imod robotstøvsu-

gere, men fordi vi mener, at det, der skal 

drive udbredelse af velfærdsteknologi, 

netop skal være borgerens ønsker og 

behov, og at borgerne derfor skal have 

mulighed for at takke nej såvel som at 

takke ja.  

For Danske Ældreråd handler debatten 

om robotstøvsugere om meget mere 

end et stykke teknologi. Den handler om 

implementering og grundlæggende prin-

cipper for udbredelse af velfærdstekno-

logi.  

Læs for eksempel: ”Robottvang i ældre-

plejen undergraver borgernes tillid til de 

teknologier, der skal redde velfærden”, 

Jyllands-Posten, 5/7 

 

Vi mener, at der findes masser af andre 

velfærdsteknologier, som er populære 

blandt borgerne, og som kan frigøre 

medarbejderressourcer. Det er de tek-

nologier, som Danske Ældreråd mener, 

der skal udbredes endnu mere.  

Læs for eksempel: ”Undersøgelse: Æld-

reråd ønsker mere turbo på velfærdstek-

nologi”, Seniormonitor 13/11 

For der er ingen tvivl om, at der er et 

stort potentiale. Det blev blandt andet 

bekræftet af en undersøgelse, som Dan-

ske Ældreråd gennemførte blandt lan-

dets ældre- og seniorråd i efteråret 

2023. Her efterlyste mange råd endnu 

større udbredelse af velfærdsteknologi 

og fremhævde velfærdsteknologier som 

skærmbesøg, sensorgulve, genoptræ-

ningssoftware og medicindosering. Afgø-

rende for de adspurgte råd og for Dan-

ske Ældreråd er, at teknologierne for-

bedrer livskvaliteten for den enkelte æl-

dre.  

Læs undersøgelsen her 

 

Sundhed  

For et år siden nedsatte regeringen 

Sundhedsstrukturkommissionen, som 

skal gentænke sundhedsvæsenets orga-

nisering. Danske Ældreråd har siden afle-

veret sine anbefalinger til kommissio-

nen.  

I dem efterlyser vi blandt andet mere 

forpligtende strukturer og nye incita-

mentssystemer, således at den forebyg-

gende indsats, der er i kommunerne, 

prioriteres højt, selvom det i sidste ende 

er en regional behandling eller operati-

on, som kan spares væk. 

Vi ønsker også mere ensartet kvalitet i 

det nære sundhedsvæsen. Kvalitet og 

indsatser er i bedste fald svingende på 

tværs af kommuner, og det udgør en 

stor udfordring for at skabe et sund-

hedsvæsen med lige adgang til sund-

hedsydelser. 

En anden af Danske Ældreråds anbefalin-

ger til Sundhedsstrukturkommissionen 

er derfor, at der udarbejdes bindende 

kvalitetsplaner for det nære sundheds-

væsen, som omfatter praksissektoren, 

og som adresserer den ældre medicinske 

patient og mennesker med demens. 

Indflydelse gennem 

møder med politikere 

I beretningsåret har 

Danske Ældreråd mød-

tes med politikere for 

blandt andet at drøfte 

behovet for: 

 En ældrepleje med 

reel selvbestemmel-

se for den enkelte 

ældre.  

 Ny visitationsmodel.  

 Ny organisering i 

mindre, selvstyren-

de teams. 

 Ny tilsynsmodel. 

 Plejehjemsråd. 

 Et mere sammen-

hængende sund-

hedsvæsen. 

Robotstøvsugertvang i ældreplejen, blev et af årets store samtaleemner. 

Danske Ældreråds holdning var klar: Det skal være frivilligt - borgerne 

skal have mulighed for både at takke både ja og nej.  

https://jyllands-posten.dk/debat/breve/ECE16212049/robottvang-i-aeldreplejen-undergraver-borgernes-tillid-til-de-teknologier-der-skal-redde-velfaerden/
https://jyllands-posten.dk/debat/breve/ECE16212049/robottvang-i-aeldreplejen-undergraver-borgernes-tillid-til-de-teknologier-der-skal-redde-velfaerden/
https://jyllands-posten.dk/debat/breve/ECE16212049/robottvang-i-aeldreplejen-undergraver-borgernes-tillid-til-de-teknologier-der-skal-redde-velfaerden/
https://seniormonitor.dk/nyheder/art9611242/%C3%86ldrer%C3%A5d-%C3%B8nsker-mere-turbo-p%C3%A5-velf%C3%A6rdsteknologi
https://seniormonitor.dk/nyheder/art9611242/%C3%86ldrer%C3%A5d-%C3%B8nsker-mere-turbo-p%C3%A5-velf%C3%A6rdsteknologi
https://seniormonitor.dk/nyheder/art9611242/%C3%86ldrer%C3%A5d-%C3%B8nsker-mere-turbo-p%C3%A5-velf%C3%A6rdsteknologi
https://danske-aeldreraad.dk/velfaerdsteknologi-skal-forbedre-livskvaliteten-for-den-enkelte-understreger-aeldreraad-i-ny-undersoegelse/
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En tredje anbefaling fra Danske Ældreråd 

er, at der kommer tydelige lovgivnings-

mæssige rammer for de midlertidige 

pladser.  

Kommunernes midlertidige pladser an-

vendes af nogle af de mest syge og 

svækkede patienter i vores sundhedssy-

stem. Oftest ældre patienter, der er fy-

sisk og/eller kognitivt svækkede, og ikke 

kan klare sig i eget hjem efter udskrivel-

sen fra sygehuset.  

Danske Ældreråd mener, at det lovgiv-

ningsmæssigt bør sikres, at der på de 

midlertidige pladser er relevant læge-

dækning, journaladgang, klare kvalitets-

krav, adgang til medicin med videre. Det 

er der nemlig ikke i dag. 

Mangel på plejeboliger 

Det har længe været en mærkesag for 

Danske Ældreråd, at alle kommuner har 

en boligstrategi, der sikrer, at der er de 

nødvendige boliger til fremtidens ældre. 

Konsekvensen ved ikke at have en stra-

tegi, viser sig desværre nu. Flere ældre-

og seniorråd har i løbet af året meldt, at 

der er mangel på plejeboliger i deres 

kommune, fordi kommunen er kommet 

for sent i gang med at bygge.  

Danske Ældreråd frygter, at manglen på 

plejeboliger kan få store konsekvenser 

for nogle af landets mest sårbare ældre. 

Der er tale om meget svækkede menne-

sker, der har behov for professionel ple-

je og omsorg i et omfang, som de ikke 

kan få, hvis de bor i eget hjem. 

Desværre kan man frygte, at flere kom-

muner ikke kan nå at få bygget de nød-

vendige plejeboliger i løbet af de næste 

5-10 år, hvor behovet for alvor slår igen-

nem. 

Plejeboligmanglen belaster ikke kun de 

enkelte ældre og deres pårørende, der 

må tage sig af deres nære i ventetiden. 

De manglende pladser kan også føre til 

ekstra udgifter til hjemmepleje, akut 

sygepleje og andre sundhedsydelser. 

Danske Ældreråd har i året sat fokus på 

demensegnede boliger, og hvordan man 

som råd kan arbejde med området. 

Vi har også afholdt temadage, der har 

sat fokus på fremtidens boligbehov, lige-

som vi har formidlet rådenes erfaringer 

videre.   

”Ældreråd melder om mangel på pleje-

boliger” 

Viden med afsæt i æld-

reråd 

Danske Ældreråd gen-

nemfører regelmæssigt 

medlemsundersøgelser. 

Formålet er både at 

indsamle viden om æl-

dre- og seniorrådenes 

arbejdsbetingelser og 

om rådenes oplevelser 

af aktuelle ældrepoliti-

ske problemstillinger. 

Resultaterne bruger vi, 

når vi kommunikerer 

med politikere, embeds-

mænd, andre organisa-

tioner og pressen. Med-

lemsundersøgelserne er 

også et vigtigt redskab i 

forhold til at kunne dele 

viden og erfaringer på 

tværs af landets råd. 

I dette beretningsår har 

Danske Ældreråd under-

søgt, hvordan rådene 

oplever kommunerens 

anvendelse af velfærds-

teknologi og vi har un-

dersøgt ældre- og  

seniorrådenes økonomi.  

Danske Ældreråd har især fokus på udviklingen i det nære 

sundhedsvæsen, og arbejder blandt andet for forpligtende 

strukturer og incitamentssystemer. 

https://danske-aeldreraad.dk/aeldreraad-melder-om-mangel-paa-plejeboliger/
https://danske-aeldreraad.dk/aeldreraad-melder-om-mangel-paa-plejeboliger/
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Voldsomme spareforslag på bordet 

Beretningsåret blev også året, hvor der i 

forbindelse med budgetforhandlingerne 

i kommunerne kom nogle spareforslag 

på bordet, der ikke levnede plads for 

værdighed. Slut med aktiviteter på pleje-

hjem, lukning af demensdaghjem, tre 

bade om måneden, robotstøvsugere og 

robotgulvvaskere, var blot nogle af de 

forslag, der var i spil.  

Læs for eksempel ”Et bad tre gange om 

måneden: Mange kommuner planlægger 

at skære dybt på ældreområdet” 

Danske Ældreråd er glade for, at ældre- 

og seniorråd landet over tog kampen op 

og fik fjernet flere af de værste forslag. 

Ikke desto mindre er spareforslag af en 

sådan kaliber et symptom på, at vi også 

de næste år kigger ind nogle svære prio-

riteringsdiskussioner. For nok forventer 

vi os meget af den kommende ældrere-

form, men den gør det ikke alene. Vi bli-

ver nødt til at få mange flere nye løsnin-

ger i spil. Og her får Danske Ældreråd og 

landets råd også næste beretningsår en 

vigtigt opgave i at kæmpe for, at det 

sker.  

 

 

 

Indflydelse gennem repræsentation i følge- og arbejdsgrupper  

Danske Ældreråd har i beretningsåret søgt indflydelse på centrale ældrepolitiske dagsordener ved at være repræ-

senteret i en række følge- og arbejdsgrupper etableret af ministerier og styrelser. 

Ny ældrelov 

 Dialogforum på ældreområdet, Social-, Bolig- og Æl-

dreministeriet. 

 Rundbordssamtaler om velfærdsteknologi, Social-, 

Bolig- og Ældreministeriet. 

Værdighed i ældreplejen 

 Nationalt Råd for Videnscenter for værdig ældrepleje - 

Sundhedsstyrelsen. 

 Styregruppe for initiativer ’Omsorg og nærvær i ældre-

plejen’ - Sundhedsstyrelsen. 

Sundhed, forebyggelse og ensomhed 

 Nationalt partnerskab om nedbringelse af antipsyko-

tisk medicin til mennesker med demens - Sundheds-

styrelsen . 

 Interessentforum ifm. arbejdet med Kvalitetsplanen 

for det nære sundhedsvæsen – Sundhedsministeriet. 

 Referencegruppe om evaluering af forebyggende 

hjemmebesøg - Sundhedsstyrelsen. 

 Alliancen mod underernæring – sammenslutning af 

mange organisationer. 

 Uddannelsesudvalg Ergoterapeutuddannelsen - Kø-

benhavns Professionshøjskole. 

 Referencegruppe for implementering af Demens-

handlingsplanen 2025 - Sundhedsstyrelsen. 

 Folkebevægelsen mod ensomhed - sammenslutning 

af mange organisationer. 

 Forebyggelsesalliancen for Fremtidens Sundhedsvæ-

sen – sammenslutning af mange organisationer. 

 Styregruppe for projekt sikker medicinering på botil-

bud og midlertidige pladser – Dansk Selskab for Pati-

entsikkerhed. 

Digitalisering og overgang til livet uden 

for arbejdsmarkedet 

 Netværk for digital inklusion - Digitaliseringsstyrelsen. 

 Partnerskab om overgangen til livet uden for arbejds-

markedet – Sundhedsstyrelsen. 

https://danske-aeldreraad.dk/et-bad-tre-gange-om-maaneden-mange-kommuner-planlaegger-at-skaere-dybt-paa-aeldreomraadet/
https://danske-aeldreraad.dk/et-bad-tre-gange-om-maaneden-mange-kommuner-planlaegger-at-skaere-dybt-paa-aeldreomraadet/
https://danske-aeldreraad.dk/et-bad-tre-gange-om-maaneden-mange-kommuner-planlaegger-at-skaere-dybt-paa-aeldreomraadet/
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Medlemsrettede aktiviteter 
Hvert år afholder Danske Ældreråd en række arrangementer, der styrker ældre- og seniorrådenes arbejde 

ude i kommunerne.  

Vi afholder konferencer, hvor vi inviterer forskere, repræsentanter fra organisationer, politikere og andre 

interessenter til at levere oplæg og deltage i debatter om aktuelle ældrepolitiske temaer. Vi afholder dia-

logmøder for formænd og næstformænd, hvor vi deler erfaringer og drøfter udfordringer og løsninger. Vi 

afholder temadage, hvor eksperter går i dybden med centrale emner for ældrerådsarbejdet. Og, takket 

være en bevilling fra VELUX FONDEN har vi de seneste år haft mulighed for at afholde gratis kurser og 

workshops, hvor der mulighed for at gå i dybden med cases og få konkrete værktøjer.  

I løbet af det seneste beretningsår har Danske Ældreråd afholdt et betydeligt antal af disse arrangementer 

på tværs af landet, i alt er det blevet til 30 arrangementer. 
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Konference med fokus på nye  

løsninger og svære diskussioner 

Den kommunale økonomi er presset, og der er akut 

personalemangel på ældreområdet. Denne konference 

præsenterede nogle af de løsninger, der er afprøvet og 

virker, ligesom der blev stillet skarpt på de svære prio-

riteringsdiskussioner.   

Blandt oplægsholderne var formand for Kommunale 

Velfærdschefer, Jakob Bigum Lundberg. Han sendte i 

sit oplæg sendte en klar opfordring til landets ældre- 

og seniorråd om at spørge ind til, hvordan det står til 

med vilkårene for lederne på ældreområdet.  

Susanne Ekman, lektor og associeret professor, Institut 

for mennesker og teknologi, Roskilde Universitet, for-

talte om, hvordan blandt andet politikernes løfter ska-

ber tilstande af urealistiske forventninger, der forplan-

ter sig ud i arbejdsmiljøet og videre ind i vantrivsel hos 

både velfærdsarbejdere og -modtagere.  

Flere end 200 ældrerådsmedlemmer deltog på konfe-

rencen, der blev afholdt november 2023. 

Efteråret 2023: Temadage om 

fremtidens boliger til ældre 

Hvad er fremtidens boligbehov, og hvordan sikrer 

man et tilstrækkeligt og mangfoldigt udbud af bo-

liger til ældre? Det var to spørgsmål, der blev stil-

let skarpt på, da Danske Ældreråd afholdt fem te-

madage - én i hver region. 

På hver temadag gav to boligeksperter indblik i 

udviklingen på boligområdet både nationalt og 

lokalt, ligesom en rådsformand fortalte om, hvor-

dan man som ældre- og seniorråd kan arbejde for, 

at der sikres et tilstrækkeligt udbud af boliger til 

ældre i sin kommune.  

Foråret 2024: Temadage om  

demens 

På disse fem temadage satte Danske Ældreråd 

sammen med en række kommunale fagpersoner 

fokus på hele demensområdet. Det handlede om 

de forskellige demenssygdomme, de politiske 

prioriteringer og de demensfaglige indsatser.  

Derudover var der fokus på, hvordan man kan 

arbejde med at skabe demensvenlige lokalsam-

fund, og hvordan man gennem en høj demens-

faglighed kan skabe gode rammer om hverdagsli-

vet for beboere med demens på plejehjem. 
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Workshops i pressehåndtering 

Sensommeren 2023 afholdt Danske Ældreråd otte 

workshops i pressehåndtering. Workshoppene var 

skræddersyet til medlemmer af ældre- og seniorråd og 

bød på både interviewøvelser og drøftelser af delta-

gernes konkrete pressearbejde.  

Det handlede blandt andet om, hvordan man forbere-

der sig til et interview. Hvad der sker under og efter et 

interview. Og hvordan man sikrer sig, at et budskab 

kommer igennem bedst. 

Undervisningen blev varetaget af Julie Lindegaard og 

Maria Thuesen, der begge har en baggrund som jour-

nalister inden for radio og tv.  

VELUX FONDENs pulje ”Aktive Ældre” havde bevilget 

støtte til de otte workshop, hvorfor det var gratis at 

deltage.  

Uddannelse i patientinddragelse 

Danske Ældreråd startede foråret 2023 et to-

årigt udviklingsforløb for ældrerådenes repræ-

sentanter og suppleanter i de regionale pati-

entinddragelsesudvalg (PIU). Det sker med 

støtte fra VELUX FONDEN og i samarbejde med 

VIBIS, Videnscenter for brugerinddragelse i prak-

sis.  

Her halvvejs i uddannelsesforløbet har der været 

afholdt fire møder, der blandt andet har haft 

fokus på at:  

 Styrke PIU-repræsentanternes bevidsthed 

om deres rolle og mandat. 

 Give deltagerne konkrete redskaber til at væ-

re i dialog med deres bagland og indhente 

den fornødne viden.  

 Styrke deltagernes forståelse af det politiske 

og administrative rum, de er en del af i PIU, 

med henblik på at kvalificere deres input som 

borgenes repræsentanter. 

 Styrke netværket mellem deltagerne med 

henblik på et bæredygtigt erfaringsudveks-

lingsrum. 

Ældrepolitisk konference stillede 

skarpt på forebyggelse 

Hvordan undgår man demenssygdomme, hvordan får 

man et langt og godt liv, og hvorfor har mænd en så stor-

overdødelighed af alle sygdomme? Det var nogle af em-

nerne på Danske Ældreråds store ældrepolitiske konfe-

rence, der blev afholdt maj 2023.  

Blandt oplægsholderne var Svend Aage Madsen, forsk-

ningsleder på Rigshospitalet og formand for Forum for 

Mænds Sundhed. Han pegede på, at mange mænd mang-

ler et sprog for sundhed, og at sundhedssystemet ikke er 

gearet at opdage mænds helbredssignaler.  

Professor Bente Klarlund Pedersen understregede i sit 

oplæg, at fysisk inaktivitet og et mangelfuldt socialt net-

værk er sundhedsskadeligt, og sendte en opfordring til 

landets ældre- og seniorråd om at arbejde for, at der er 

nogle strukturer i samfundet, der gør det nemmere at få 

sociale relationer.  

Mere end 400 rådsmedlemmer deltog på konferencen, 

der blev afholdt dagen efter repræsentantskabsmødet.  
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Nyhedsbrevet  

Danske Ældreråds nyhedsbrev er for alle, der er interesserede i 

ældre- og seniorrådsarbejde og ældrepolitik. Nyhedsbrevet ud-

kommer otte gange om året.  

I beretningsåret har de fem mest læste artikler været: 

 Kommunal chef med klar opfordring til landets ældreråd: I 

skal spørge ind til, hvordan det står til med ledelse i jeres 

kommune 

 Danske Ældreråd inviterer til konference: Den kommunale 

velfærd kalder på nye løsninger og svære diskussioner 

 Ældreråd melder om mangel på plejeboliger  

 Dialogforum på ældreområdet skal understøtte implemente-

ring af ældreloven  

 Sådan står det til med ældrerådenes økonomi  

Sekretariatet 

Danske Ældreråd råder over 4,5 årsværk 

fordelt på en direktør, fire konsulenter, en 

kursus- og medlemssekretær og en boghol-

der. En stor del af sekretariatet er finansie-

ret af Danske Ældreråds to driftstilskud fra 

staten og skal bruges til at løfte de opgaver, 

som ligger inden for rammerne af driftstil-

skuddene.  

Danske Ældreråds sekretariat ligger i Kø-

benhavn, i bydelen Vanløse. Det er et fæl-

lessekretariat, der foruden Danske Ældre-

råd også betjener organisationerne De-

menskoordinatorer i Danmark (DKDK), 

Landsforeningen for ansatte i Sundheds-

fremmende og Forebyggende hjemmebe-

søg (SUFO) og Dansk Gerontologisk Selskab 

(DGS). 

Rådgivning: De mest almindelige 

spørgsmål dette år 

Sekretariatet har ydet uvildig faglig rådgivning om ge-

nerelle og konkrete spørgsmål vedrører ældre- og se-

niorrådenes virksomhed og ældrefaglige problemstil-

linger. Rådgivningen er ydet telefonisk, per mail og i 

forbindelse med møder.  

I dette beretningsår har Danske Ældreråd fået mange 

spørgsmål om rådenes egne budgetter, om pleje-

hjemsråd, om mangel på plejeboliger, om det forven-

tede indhold af en kommende ældrelov og om arbej-

det i sundhedsklyngerne etc.  
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Økonomi 
 

Danske Ældreråds årsresultat før finansielle poster viser 

et overskud på 242.000 kroner i 2023. Når det positive 

afkast på værdipapirer lægges til, udgør det samlede 

overskud 410.00 kroner i 2023. 

Vi har i samarbejde med Grant Thornton, foreningens 

nye revisionsfirma, ændret opstillingen af regnskabet, 

således at driftstilskuddene fra Social- og Boligstyrelsen 

nu fremgår som selvstændige poster.  

Driftstilskuddene fra Social- og Boligstyrelsen udgør en 

meget stor del af Danske Ældreråds økonomi og skal 

anvendes til de formål, som de er bevilget til. I 2023 er 

driftstilskuddene øget med 200.000 kroner og udgør 

således samlet set 2,2 millioner kroner. 

Derudover har Danske Ældreråd i 2023 modtaget en 

stor fondsbevilling fra VELUX FONDEN på 617.000 kro-

ner, som går direkte til kursusaktiviteter for medlem-

merne. Det betyder, at Danske Ældreråd i 2023 har ud-

budt et meget stort antal arrangementer.  

  


